
شــما واقعــا مصــداق بــارز آن 
ضرب المثلی هســتید که می گوید: 
»از هر انگشــتش یک هنر می بارد«. 
نویســندگی، بازیگری، کارگردانی، 
مجری گری، صداپیشــگی، نقالی، 
آهنگسازی، نوازندگی، ترانه سرایی 
و... فکر می کنیــد بازخورد کدام یک 
از هنرهایتان در بین مخاطبان بیشتر 
بوده و شما را بیشتر با آن می شناسند؟

اول این که شــما لطف دارید. به واســطه 
کارهایی کــه درطی ایــن ســال ها در حوزه 
نمایش کودک تلویزیون و تئاتــر انجام داده ام، 
من را بیشتر به عنوان بازیگر کودک می شناسند. 
گرچه نمایش های آیینی  سنتی بزرگسال زیادی 
داشــته ام و اصلا کار اصلی من هنرهای آیینی 
و سنتی ایرانی اســت و به  واسطه نمایش های 
ســنتی  ایرانی برای کودک، به این راه کشیده 
شــدم. درواقع من از حدود دو دهه پیش شروع 
کردم به اجرای نمایش های سنتی برای کودکان 

مثل خیمه شــب بازی، صندوق بازی، جی جی 
وی جی و... تا بتوانم این نمایشها را برای بچهها 
احیا و اجرا کنم. در مسیر اجرای این نمایش ها، 
پیشنهادهای متفاوتی در زمینه اجرای کودک 
از تلویزیون می شــد. مثلا به عنــوان بازیگر در 
برنامه های تلویزیونی »پاشــو، پاشو کوچولو«، 
»شهرک رنگین کمان«، »کارگاه اسباب بازی ها« 
و... یا به عنوان صداپیشه در برنامه های دیگری 
مثل »شــبکه کوچک«، »لوبیا فــردا زود بیا«، 
»مدرســه جنگلی« و... که دیگر پایم به عرصه 
اجرا، بازی و صداپیشــگی در تلویزیون باز شد 
ولی سابق بر آن هنرهای آیینی و سنتی کودک 

و بزرگسال را کار می کردم.

اگر قرار بود فقط شــما را با یکی از 
هنرهایی که دارید میشناختند، کدام 

یک را انتخاب می کردید؟
قطعا کار برای کودک را انتخاب می کردم، 
چه نوشتن و چه بازیگری برای کودک. لذتی که 

کار در حوزه کودک برای من دارد قابل قیاس با 
هیچ کدام از کارهای دیگری که انجام می دهم، 
نیســت. منظورم کاری اســت کــه رودررو با 
مخاطب قرار می گیریم؛ چــه تئاتر، چه ضبط 
برنامه تلویزیونی همراه بچه ها باشــد. انرژی ای 
که بچه ها به ما می دهند باعث فراموش شــدن 

خستگی و فشردگی کار می شود.
درطی سال هایی که در کانون پرورش  فکری 
بودم، اجرای تئاتر سیار در نقاط مناطق صفر و 
محروم مرزی، داشــتم. در واقع ما با یک تریلی 
ســیار به آن مناطق می رفتیم، تریلی اســتیج 
می شــد و برای بچه ها تئاتر اجرا می کردیم. با 
این که آن برنامه و کلا اجراهای سالیانه ما بودجه 
مالی خیلی ضعیفی داشــت ولی واقعا لبخند 
بچه هایی که تا به حال درطول زندگی شان تئاتر 
ندیده بودند و آن اولین مواجهه شان با تئاتر بود را 
با هیچ چیزی عوض نمی کردم و هر سال داوطلب 
اجرای برنامه تئاترســیار بودم. آن ها بچه هایی 
بودند که اصلا نمی دانستند تئاتر چیست. تجربه 
حس کردن این که اجرای این تئاتر بر آن ها یک 
تاثیری گذاشته که در ذهن بعضی هایشان حتی 
تا سالیان سال خواهد ماند؛ واقعا با هیچ کدام از 
تجربه هایم قابل مقایسه نیست. چون خود من 
هنوز هم تئاترهایی را که در کودکی از اســاتید 
و عزیزانم دیده ام، در ذهنم هست. مثل نمایش 
»نون مثل نظم« که در دوران پیش دبستانی ام، 
ســال هفتادوهفت از عموهای فیتیله ای دیدم. 
دیدن آن تئاتر در ذهنم ایــن را متبادر کرد که 
مثلا من هم می توانم بعد ها چنین نمایشی را کار 
کنم و برای بچه ها یــک حرفی را بزنم. با این که 
در یک خانــواده هنری بزرگ شــده بودم ولی 
دیدن آن نمایش بود که این موضوع را به ذهنم 
آورد. این اعجازی که تئاتر برای بچه ها دارد را، 
با هیچ چیزی عوض نمی کنــم و هیچ گاه حتی 
زمان هایی که مشــغول ضبط برنامه تلویزیونی 
هستیم، باز هم تئاتر را تعطیل نمی کنم. یعنی 
به موازات ضبط برنامه هایمان، همیشه مستمر 
تئاتر کار می کنم و اجرای نمایش برای بچه ها را 

در سالن های مختلف ادامه می دهم.

این طرز فکر و نگاهتان ارزشــمند 
اســت؛ آن هم در دورانــی که اغلب 
کارگردان ها به دلایل مختلف و عمدتا 
عدم حمایــت به ایــن بخش ورود 

نمی کنند.
ممنونم، خب متاســفانه یک ذره تخصص 
در آن کم است. البته اخیرا چه در تئاتر و چه در 
سینما به سمت این حوزه آمده اند اما نگاه، نگاه 
گیشه  تجاری اســت. اکثر فیلم های این بخش 
بیشــتر از هرچیزی رنگ و لعاب دارند. درواقع 
بابت افکت ها، عوامل بصری، دکور، گریم، لباس و 
درکل برای حقه های تصویری این آثار خرج های 
آن چنانی می شود ولی به دلیل این که تخصص 
در آن ها واقعا کم است، غالبا اثری می شوند در 
سطح و گیشه. جدا از مسئله کمبود تخصص چه 
در تئاتر و چه در سینمای کودک، متاسفانه این 
حوزه دست کم گرفته می شود. یعنی نمی دانند 

این اعجازی 
که تئاتر برای 
بچه ها دارد را، با 
هیچ چیزی عوض 
نمی کنم و هیچ گاه 
حتی زمان هایی 
که مشغول ضبط 
برنامه تلویزیونی 
هستیم، باز هم تئاتر 
را تعطیل نمی کنم. 
یعنی به موازات 
ضبط برنامه هایمان، 
همیشه مستمر تئاتر 
کار می کنم

مجری برنامه آفتاب مهتاب:

اعجاز تئاتر  
برای بچه ها را 

با هیچ چیز 
عوض نمی کنم

برنامــه تلویزیونــی »آفتاب 
مهتاب«  اولین برنامه مســابقه ای 
ویژه خردسال است که از زمستان 
سال گذشته تاکنون از شبکه پویا 
پخش می شــود. این برنامه که با 
محوریت مسابقه و بازی، کودکان 
را بــه تحرک و بازی هــای جمعی 
تشویق می کند، از ابتدای پخش تا 
به الان با استقبال چشم گیری دربین 
مخاطبان به ویژه کودکان روبرو شده 
است. پیرو این بازخورد با امیرحسین 
انصافی، یکــی از مجریان »آفتاب 
مهتاب« که از هنرمندان باســابقه 
و همچنیــن از چهره های محبوب 
بچه هاست، به گفتگو نشسته ایم که 
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